

论著

司坦唑醇激活ER α 调节雌激素受抑的青春大鼠生长板软骨细胞的增殖和分化

朱顺叶^{1,3}, 余振华², 陈红珊¹, 李燕红¹, 潘思年^{1,3}, 马华梅¹, 杜敏联¹ Δ

中山大学附属第一医院 1 儿科, 2 神经外科, 广东 广州 510089; 3 中山大学附属第三医院儿科, 广东 广州 510630

收稿日期 2008-12-29 修回日期 2009-3-9 网络版发布日期 2009-8-19 接受日期 2009-3-9

摘要 目的: 探讨司坦唑醇(ST)对离体培养的促性腺激素释放激素拟似物(GnRHa)处理后青春大鼠生长板软骨细胞的增殖和分化的影响; 研究ST是否经由雌激素受体 α (ER α)介导软骨细胞增殖和分化, 以探讨ST促进骨生长/成熟生物效应的机制。方法: MTT法和免疫组化法检测软骨细胞在不同浓度、不同时间ST处理后增殖细胞核抗原(PCNA)表达; Western blotting分析ST作用后ER α 的变化; 分子动力学模拟方法预测ST与ER α 的相互作用方式。结果: (1)ST以时效和量效作用方式分别对雌激素受抑的离体青春大鼠生长板软骨细胞的增殖呈双相型影响, 在合适的剂量和疗程时, 细胞增殖效应可达最好效果。(2)ST作用后磷酸化ER α (p-ER α)水平随时间增加而上调, 于10 min时达峰值, 后渐减。增加ST浓度, p-ER α 水平渐强, 并在10⁻⁹ mol/L-10⁻⁸ mol/L时达峰值, 后渐弱。阻断ER α 和MAPKK, ST所致的p-ER α 水平较未阻断时减弱。(3)分子动力学模拟结果: ST与17 β -雌二醇一样均能与ER α 的2个氨基酸残基(Glu353、His524)发生较强的氢键作用。ST和17 β -雌二醇与ER α 的结合力相当。结论: ST是雄激素的衍生物, 但本研究结果显示其作用经ER α 介导, 包括了经典ER α 的受体途径和MAPK途径, 实现其促长骨生长板软骨细胞生长和成熟的生物效应。分子动力学研究证实了ST能与ER α 产生特异性、稳定性结合。

关键词 [软骨细胞](#) [司坦唑醇](#); [受体](#), [雌激素](#)

分类号 [R363](#)

Stanozolol regulates the proliferation and differentiation of growth plate chondrocytes in the estrogen- inhibited adolescent rats through activation of ER α

ZHU Shun-ye^{1,3}, YU Zhen-hua², CHEN Hong-shan¹, LI Yan-hong¹, PAN Si-nian^{1,3}, MA Hua-mei¹, DU Min-lian¹

1Department of Pediatrics, 2Department of Neurosurgery, The First Affiliated Hospital, Sun Yat-sen University, Guangzhou 510089, China; 3Department of Pediatrics, The Third Affiliated Hospital of Sun Yat-sen University, Guangzhou 510630, China. E-mail: zhushuny@mail.sysu.edu.cn

Abstract

AIM: (1) To observe the effect of stanozolol (ST) on the proliferation, maturity and differentiation of the growth plate chondrocytes cultured in vitro of adolescent rats treated with gonadotropin releasing hormone analogue (GnRHa). (2) To study if ST mediates the proliferation/differentiation of chondrocytes via the estrogen receptor α (ER α), and to investigate the mechanism of the biological effects in ST promoting bone growth/maturity in molecular level. (3) To predict the interaction mode of ST with ER α through molecular dynamics simulation, and to investigate the similarities and differences of the interaction mode between ER α with ST and estradiol. METHODS: Immunohistochemical staining of PCNA and MTT were conducted. Prediction of the interaction mode of ST with ER α was through molecular dynamics simulation. RESULTS: (1) Duplex effects of ST in time- effect and dose-effect modes were observed, respectively. With the appropriate dose and period of treatment, the proliferation of the growth plate chondrocytes presented the best effect. (2) After ST action, the expression of p-ER α was up-regulated with the increase in time, and up to the peak value at 10 min, then gradual down-regulation. With increase in ST concentration, the expression of p-ER α became gradually strong, and up to the peak value at 10⁻⁹ mol/L-10⁻⁸ mol/L, then gradually weakened. After ER α and MAPKK were blocked, the expression of p-ER α induced by ST was weakened. (3) Like 17 β -estradiol, ST induced a stronger

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(989KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“软骨细胞”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [朱顺叶](#)
- [余振华](#)
- [陈红珊](#)
- [李燕红](#)
- [潘思年](#)
- [马华梅](#)
- [杜敏联](#)

reaction of the hydrogen bonding with the two amino acids residues (Glu353, His524) of ER α . The bonding capacity of ST to ER α was almost the same as 17 β -estradiol. CONCLUSION: ST is a derivative of androgen, but the results of this study show that its action is ER α -mediated, including the classic ER α receptor pathway and MAPK pathway, resulting in the promoting growth and maturation of the long bone growth plate chondrocytes. Molecular dynamics study confirms that the ST can specifically and stably bind to ER α .

Key words [Chondrocytes](#) [Stanozolol](#) [Receptors](#) [estrogen](#)

DOI: 1000-4718

通讯作者 杜敏联 zhushuny@mail.sysu.edu.cn